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La senyora vicepresidenta primera:

 Gràcies, senyor conseller .
 Pregunta que formula el diputat Alberto García Salvador, 
del Grupo Parlamentario Ciudadanos, a la vicepresidenta del 
Consell .

El senyor García Salvador:

 Bona vesprada, vicepresidenta .
 Després de l’anul·lació del Tribunal Superior de Justícia 
de la Comunitat Valenciana del decret del Consell, que 
establix el copagament en l’àmbit dels serveis socials al 
considerar que és coactiu i vulnera el principi de reserva 
de llei, el de legalitat en matèria tributària i el de jerarquia 
normativa, volem saber i li pregaria que em contestara 
amb una lacònic «sí» o «no» (rient), si és possible, ¿van a 
procedir a restituir les quantitats indegudament abonades 
per la totalitat dels ciutadans que es van vore indegudament 
obligats a pagar el copagament o només a aquells que ho van 
fer per via judicial?

La senyora vicepresidenta primera:

 Sí, senyora vicepresidenta .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

 Gràcies, senyora presidenta .
 Gràcies, senyor García per la seua pregunta .
 Jo no sóc una persona lacònica, jo no faig contestacions 
lacòniques, ¿val?

 Efectivament –com vosté dia–, mitjançant la sentència 
3 .429, de 2014, el Tribunal Superior de Justícia va anul·lar, 
estimant un recurs del Cermi, que és –com vosté sap– el 
Comité d’Entitats Representants de Persones amb Discapacitat 
de la Comunitat Valenciana, el Decret 113/2013, de 2 d’agost, 
de l’antic govern que, com hui ja hem tingut ocasió de fer 
esment, establia el règim i les quanties dels preus públics a 
percebre en l’àmbit dels serveis socials, ¿val? Esta sentència 
va declarar la íntegra nul·litat de ple dret del decret impugnat .
 També, paral·lelament el TSJ va rebutjar, mitjançant una 
interlocutòria, un auto, la petició del Cermi de completar 
l’esmentada sentència en entendre que l’objecte del procés 
va ser el decret i, per tant, pretendre estendre els efectes als 
actes de la seua aplicació excedia –jurídicament, dic el que 
diu la sentència– i, per tant, no s’excedia eixe àmbit de la 
revisió de la norma .
 També ha assenyalat este tribunal que la sentència dictada 
en el procés declara la nul·litat d’una disposició general i 
els seues efectes s’esgoten amb l’expulsió d’este decret de 
l’ordenament jurídic . És a dir, que expulsant este decret de 
l’ordenament jurídic per la nul·litat que té, s’hauria complit 
la sentència . Açò, jurídicament, ¿val?
 Ara bé, este govern no se pot quedar en la qüestió 
jurídica, i anem a la qüestió política . Nosaltres entenem que 
quan n’hi ha una actuació injusta de l’administració, com ha 
segut este cas, i que n’hi ha un tribunal que diu: «N’hi ha 
una nul·litat de ple dret perquè vostés han fet les coses mal», 
i li ho va dir a l’antic govern, el que no pot ser és que, en 
acabant, això ho hagen de pagar els ciutadans i ciutadanes . 
I hàgem de molestar els ciutadans i ciutadanes anant als 
tribunals perquè, en base a eixa sentència, busquen una 
sentència de la seua situació individualitzada, fent-los gastar 
temps, paciència, diners, etcètera .
 Això és el que políticament entén este govern i, per tant, 
considerem inacceptable que es mantinguen els efectes 

d’una norma declarada nul·la, tenint en compte que recauen 
sobre col·lectius, a més, tan vulnerables com les persones 
que són usuàries de servicis socials per tindre algun tipus de 
diversitat funcional .
 A més, vostés saben que el primer eix del pacte del 
botànic parla precisament de rescatar persones, i esta és 
també una manera de rescatar persones .
 ¿Amb quins problemes ens trobem, senyor García? Un, 
que com tot se va fer tan rematadament mal, este copagament, 
injust i confiscatori, el cobraven les entitats. I, a hores d’ara, 
el que estem és intentant fer un mapa quantificant quines són 
les quanties que han pagat els ciutadans i ciutadanes, perquè 
les cobraven les entitats, però algunes d’elles, conscients que 
moltes famílies no podien pagar-les, no les han cobrades . 
Aleshores, per a saber . . ., primer, per a saber qui ha pagat i 
quant ha pagat, necessitem un temps que estem avaluant ara .
 També hem de tindre en compte que tenim el tapó de 
45 .000 persones que tenen dret a la dependència i encara 
no estan dins . Açò no és dependència el que estem parlant 
des dels servicis socials, però, en qualsevol cas, també és 
una obligació nostra, que és la gent que està pitjor, que 
tenim 14 .000 persones que han sol·licitat la renda garantida 
de ciutadania i, també, és un altre tapó . I, aleshores, anem 
desfent els tapons . I este és un d’ells i està a la cua . I este 
govern vol quantificar i tornar les quanties als usuaris en la 
mesura que ho hagen pagat, ¿val?
 Esta és la contestació que jo li puc donar en este moment . 
Gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

 Gràcies .
 Senyor García, quan vullga .

El senyor García Salvador:

 Presidenta .
 Però, per resumir, si una persona bé a vore-mos i mos diu: 
«Això, ¿a mi m’ho van a pagar, sí o no?» Què li dic?, ¿que 
n’hi ha voluntat d’avaluar i que en un temps més o menys 
prudent se va a pagar independentment si ha tingut diners, 
temps, estat d’ànim per a poder anar a recórrer? ¿Què li 
podem dir, que se li va a pagar? Perquè, clar, és que una cosa 
no és justa perquè estiga en una llei . És la llei la que ha de ser 
justa, no?
 Aleshores, per saber què li podem dir a esta persona quan 
mos pregunta això .
 Moltes gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

 (Inoïble)  . . . ¿Vols tornar . . .? És que no . . . Ara, ara, ja està . 
Quan vosté vullga .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

 Gràcies, presidenta .
 Sí . . . sí, senyor García . Sí . El que jo no li puc dir és quan . 
I, en este moment, quasi ni quant . Estimem que ronda la 
quantia de vint milions d’euros per a les persones majors 
i quatre milions d’euros per a les persones amb diversitat 
funcional . Però açò és un càlcul, digam, a ojo de buen 
cubero, perquè en este moment eixes dades no les tenim .
 Perquè crega’m que li dic que, a banda de la injustícia 
amb què s’ha tractat a les persones amb diversitat funcional, 
a les persones majors, a les persones en situació de 
dependència, la manera de treballar que nosaltres ens hem 
trobat en la conselleria és una manera absolutament caòtica . 
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Com he dit algunes voltes, han polvoritzat el tòpic que la 
dreta gestiona bé . I, aleshores, estem en una situació tan 
precària que primer hem de saber quant han pagat, qui ha 
pagat, ¿no?, i a quines entitats, per a poder retornar eixos 
diners i, després, repetir contra les entitats, que este és un 
altre tema, perquè açò té un impacte directe amb les entitats . 
I també volem assentar-mos amb les entitats, explicar-ho i 
arribar a un consens de com fer-ho .
 Aleshores, jo el temps no li’l puc dir, perquè, com li vaig 
dir l’altre dia, jo sempre li vull dir la veritat . Però que este 
govern té voluntat de pagar això, sense que la gent tinga la 
necessitat d’anar als tribunals, ja li dic jo que sí .

La senyora vicepresidenta primera:

 Gràcies, senyora vicepresidenta .
 A continuació, pregunta que formula el diputat Alexis 
Frederic Marí, del Grup Parlamentari Ciudadanos, a la 
consellera d’habitatge . Quan vosté vullga . 

El senyor Marí Malonda:
 
 (Inoïble) … tiene relación . Le comenté en su día a 
la consellera de justicia la preocupación que teníamos 
en cuanto a la ocupación de los puestos de dirección de 
seguridad en las infraestructuras críticas en la Comunidad 
Valenciana .
 Hoy le pregunto de forma muy específica, la empresa 
pública Ferrocarrils de la Generalitat Valenciana no tiene 
en la actualidad, o por lo menos no aparece, departamento 
de seguridad, ni director de seguridad al frente, tal y como 
figura de momento en el organigrama.
 La provisión de dichos puestos resulta preceptiva, según 
la legislación vigente en materia de seguridad privada . Por 
ello, le pregunto, ¿cómo es posible que todavía no se haya 
creado el departamento de seguridad, ni se haya nombrado 
al director de seguridad? Y, ¿qué medidas van a tomar para 
que se cumpla la normativa legal, así como para garantizar 
la seguridad de los ciudadanos que hacen uso a diario de los 
ferrocarriles de la Generalitat valenciana?
 Gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

 Senyora consellera, quan vullga .

La senyora consellera d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori:

 El canvi d’organigrama, acordat pel consell 
d’administració de ferrocarrils el passat 3 de setembre, 
si vosté entra en la pàgina web de Ferrocarrils de la 
Generalitat Valenciana i, en la part de FGV Oberta-portal 
de transparència, dins de la informació d’àmbit corporatiu, 
apartat A .1 .3, recull l’organigrama general d’FGV actualitzat .
 En eixe organigrama figura –si vosté es referix en la 
pregunta a aspectes de seguretat ferroviària– una àrea de 
seguretat en la circulació, immediatament després del 
director gerent .
 I, si vosté es referix a aspectes de seguretat privada, 
perquè la pregunta és un poc genèrica, és a dir, vigilància 
i protecció de clients, agents, instal·lacions, material mòbil 
i dependències de FGV, en el mateix apartat, A .1 .3, de 
l’organigrama, en format PDF, apareix una àrea d’operacions 
amb un tècnic director de seguretat .
 D’una altra banda, ferrocarrils té inscrit en la unitat 
central de seguretat privada de la Direcció General de la 
Policia i Guàrdia Civil, un departament de seguretat; al 

mateix temps, que, en setembre de 2013, es va comunicar 
l’alta com a director de seguretat de la persona que continua 
exercint, a hores d’ara i de moment, estes funcions .
 Per últim, FGV disposa, així mateix, d’un pla 
d’autoprotecció, l’última actualització del qual és de juny 
d’enguany, i compta amb resolució de l’Agència de Seguretat 
i Resposta a les Emergències de setembre de 2015 .
 Per tant, estem complint la llei . Hem fet canvis, però 
continuarem també fent canvis en Ferrocarrils de la 
Generalitat Valenciana, com ja vam anunciar .
 Moltes gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

 Senyor Marí .

El senyor Marí Malonda:
 
 (Inoïble)  . . . me dice que la pregunta era genérica . No, 
yo le hablaba…, específicamente le he nombrado hasta en 
cuatro ocasiones el tema de seguridad privada . No le hablaba 
de seguridad en la circulación .
 No obstante, sí que le agradecería, como me dice que 
hubieron cambios y al frente hay un director de seguridad 
y estaba dado de alta el departamento de seguridad, cosa 
que ahora en estos momentos no voy a dudar, sí que me 
gustaría que nos hiciera constar en quién recae…, en qué 
persona recae esa responsabilidad, la responsabilidad del 
departamento de seguridad .
 Muchas gracias .
 
La senyora consellera d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori:

 Gràcies, senyora presidenta .
 Senyor Marí, la persona que assumix aquestes funcions 
és el senyor José Fernando Álvaro Errazu, i aquí té la 
comunicació al Cos Nacional de Policia .
 Com li he dit, vosté me pregunta per l’organigrama . No 
vaig a entrar a valorar la persona que en estos moments, 
encara a data d’avui, està desenvolupant aquesta funció .
 Vosté me pregunta i m’està dient que en l’organigrama 
no està, i en l’organigrama sí n’hi ha una unitat i un cap de 
direcció tècnica en matèria de seguretat . Més que res per allò 
de no generar alarmisme respecte d’una qüestió tan delicada, 
evidentment, com és també la seguretat privada .
 És cert que, abans de l’ERO que es va aplicar en FGV, 
hi havia una unitat de seguretat ciutadana, que després es 
va crear una unitat en la qual apareixia atenció al client 
vinculada també a la direcció de seguretat . Nosaltres, en el 
nou organigrama . . ., sí que vull destacar que, per una banda, 
el que és la seguretat en la circulació i en l’explotació passa a 
ser un òrgan executiu dependent de la gerència directament, 
que, a més, tindran caràcter executiu les recomanacions que 
s’aproven i tindran caràcter vinculant i obligatori . Això, jo 
pense que és important el canvi que hem portat a terme . I, 
en eixe nou organigrama, en l’eliminació d’eixa unitat de 
seguretat . . ., perdó, eixa unitat d’atenció al client, hem creat 
una unitat de comunicació dependent de gerència i una 
àrea d’operacions de la qual depén eixe tècnic director de 
seguretat .
 Hem fet canvis en eixe organigrama, hem passat de 33 a 
27 membres de l’alta direcció i, per una altra banda, he dit que 
poc a poc anirem fent millores, evidentment sempre hem de 
buscar l’objectiu de garantir al màxim la seguretat, ser molt 
prudents i ser, sobretot, molt escrupolosos, però, com també 
vosté entendrà, la sombra del ciprés, amb dos p al mig, és 
molt allargada . I també s’estén, com vosté sap, a ferrocarrils 


